I. N. S. E. R. T.

Označ informace v tomto textu znaménky: 

· √: tuto informaci jsem již věděl

· –: tato informace je v rozporu s tím, co jsem si dosud myslel

· +: tato informace je pro mě nová 

· ?: této informaci nerozumím, chtěl bych to podrobněji vysvětlit

--------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------

Psaní velkých písmen

Velká písmena píšeme u vlastních jmen. 

S velkým písmenem na začátku píšeme:  

· jména osob (jména křestní i příjmení), zvířat (Josef, Alík…)

· jména hvězdářské (Měsíc, Slunce…)

· jména zeměpisných útvarů (řeka, hora, ostrov… Úpa, Sněžka, Grónsko…), světadílů, států, národů (Evropa, Polsko, Čech…)

· jména měst, vesnic a jejich částí (ulic, náměstí, čtvrtí, zastávek… Trutnov, Poříčí, Krakonošovo náměstí, Růžová…), názvy staveb (Karlštejn…)

· jména organizací, stran, spolků, institucí (Organizace spojených národů, Sokol…), názvy státních orgánů (Senát ČR…)

· jména dokumentů, časopisů, literárních či jiných uměleckých děl (Prodaná nevěsta, Psohlavci …)

· jména soutěží, vyznamenání a cen (Řád bílého lva, Nobelova cena míru…)

· jména svátků a jiných významných dnů (např. Den vzniku Československa, Vánoce…)

Psaní velkých písmen ve vlastních jménech: 

· jednoslovná pojmenování (př. Amerika, Jirka, Praha)
· víceslovná pojmenování: velké písmeno píšeme pouze v prvním slově (př. Spojené státy americké, Památník národního písemnictví)

Výjimky:

· Pokud se v sousloví objevuje vlastní jméno, píšeme ho s velkým písmenem (př. Spolková republika Německo, Policie České republiky, Vysoké Tatry).

· Pokud jde o názvy měst, vesnic, sídlišť a čtvrtí, píšeme všechna slova vyjma předložek s počátečním velkým písmenem (př. Rokytnice nad Jizerou, Horní Staré Město, Dvůr Králové nad Labem); pokud za předložkou následuje víceslovné pojmenování, píšeme s počátečním velkým písmenem jen první slovo po předložce (př. Kostelec nad Černými lesy, Rokytnice v Orlických horách).

· Začíná-li víceslovné pojmenování předložkou, píšeme s počátečním velkým písmenem předložku i následující slovo (př. dům U Červené hvězdy, stanice Pod Skalou).

· Je-li součástí názvu obecné jméno označující druh pojmenovávané věci, píšeme ho s počátečním malým písmenem (př. Černé moře/moře Černé, Pyrenejský poloostrov/poloostrov Pyrenejský, Růžová ulice/ulice Růžová).

Pozor na:     Karlova univerzita         
x  
       Univerzita Karlova


Čech, Česká republika       
x   
český jazyk, česky

Slunce (ve Vesmíru)
x  
slunce (na obloze)

Sokol (spolek) 
x 
sokol (člen spolku)


Sparta (klub)
x
sparťan (fanoušek Sparty)


Jidáš (biblická postava)
x  
jidáš (zrádce obecně, koláč)

Hradecký kraj 
x 
hradecké obchody


Městský úřad Trutnov
x
městský úřad

Základní škola Mládežnická
x
základní škola

